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سرویس سیاسی-
روزنامه اصلاح طلب اعتماد به مدیر مســئولی الیاس حضرتی نماینده ردصلاحیت شده انتخابات مجلس یازدهم 
روز گذشته در یادداشتی با عنوان »نوبت مصالحه ملی است« نوشت: »وقتش رسیده است که ده سال دیگر را ببینیم.  
کودکانمان و آمار و امید این یوسف در نزدیکی زندان تهمت ها و چاه برادران خویش را برکشیم...آنچه ضرورت امروز 
و خطاب به بدنه و افراد اصلاح طلب و بدنه رأی سال ۹۶ رئیس جمهور است، کانال های مستقیم گفت وگو با رهبری 

و سپاه به عنوان راهبردی اصلاح طلبانه باید ایجاد شود.«
این روزنامه مدعی اصلاح طلبی در ادامه محورهای طرح ادعایی خود را اینگونه تشــریح کرده اســت: »دفاع از 
منافع مالی و اقتصادی کشور در سپاه و همه نهادهای کشور و بازگردانی شرکت ها و مؤسسات ملی تحت نظر سپاه 
و سایر بنیادهای دولتی و شبه دولتی و خاص و تحت اختیار نهاد رهبری، طی راهکاری به شهروندان ایرانی به عنوان 
اموال ملی مشــاع و تنقیح ماموریت دهی به بخش اقتصادی و لجستیک سپاه برای زیرساخت هایی که سرمایه گذاری 
مطمئن خارجی و داخلی وجود ندارد )مثل پالایشگاه ستاره خلیج فارس(، اجازه رقابت همسطح و برابر اصلاح طلبان و 
اصولگرایان با الگوی سال 7۶ و دفاع رهبری و سپاه از حق رأی مردم و نتایج آن و پاسداری منتخبان از نهاد رهبری 

و سپاه به عنوان نهادهای قانون اساسی و...«
گفتنی اســت این طرح مضحک که پیشــتر با عناوینی همچون »آشتی ملی« و »گفت و گوی ملی« از سوی این 
طیف مطرح و به شکلی مفتضحانه شکست خورده بود، همان تاکتیک بسط متدیک برجام است که در پروژه داخلی 

آن این بار حاکمیت باید به سیکل امتیاز دهی به جریان غربگرا بیفتد.
مدعیان اصلاحات که بیش از ســی و اندی ســال از عمر چهل ساله انقلاب اســلامی ارکان قدرت را در اختیار 
داشته اند هر بار که منافع حزبی و جناحی خود را در خطر می بینند، با تعابیری رنگ و لعاب دار و شکیل مدعی منافع 
ملی و مصالح مردم می شوند، حال آنکه طرحشان نه تنها برای آرامش مردم و جامعه نیست، بلکه در خوشبینانه ترین 
حالت ممکن، طرحی برای سپر قراردادن آرامش مردم مقابل نظام سیاسی جمهوری اسلامی ایران است، به عبارتی 
جریان اصلاحات به دنبال کسب قدرت به هر بهانه ای است. این در حالی است که هرکجا پای براندازی، مداخله گری 
بیگانگان و ارتباط با سرویس های خارجی مطرح می شود، نام یکی از اصلاح طلبان می درخشد و فتنه هایی نظیر کوی 

دانشگاه در سال 7۸ و شورش علیه جمهوریت نظام در ۸۸ در کارنامه سیاه این جریان ثبت شده است.
ناگفته نماند از روزنامه ای که این روزها به تریبون افرادی همچون مسعود بهنود روزنامه نگار فراری سلطنت طلب 
و از چهره های اثرگذار در پروژه عملیات روانی آمریکا و انگلیس علیه ملت ایران تبدیل شــده، انتظاری جز انتشــار 

چنین مطالب سخیف و ناپسندی نیست.
وعده روحانی درباره رایگان شدن برق، سرنا  زدن از سر گشاد است!

روزنامه سازندگی در یادداشتی به قلم محمد طبیبیان، اقتصاددان به موضوع »وعده روحانی درباره رایگان شدن برق 
30 میلیون خانوار ایرانی« پرداخت و نوشت: »آیا ممکن است چیزی مجانی باشد؟ نه. به جز نور خورشید دیگر هوای سالم 

هم مجانی به دست نمی آید.«
در ادامه این مطلب آمده است: »به این ترتیب برق مجانی نخواهد بود، یادمان هست چند سال پیش نمایندگان مجلس 
در یک اقدام پوپولیستی قیمت آب و برق را تثبیت کردند. نتیجه اینکه شرکت های مربوط یا از محل های دیگری از منابع 
کشــور بهره بردند یا برخی فعالیت ها را درز گرفتند. چند ســال بعد در گوشــه ای سر و صدای عده ای به دلیل بحران آب 
آشامیدنی بلند شد، آن هم در سال وفور بارندگی، یا برخی مناطق با قطعی برق مکرر مواجه شدند و به دلیل سالها عدم 
سرمایه گذاری کافی در زیربناهای مربوط، عاقبت هزینه مجانی را عده ای خواهند پرداخت. مثل کمانچه زدن آن فردی که 

شب نوازندگی می کرد صدایش فردا بلند می شد. این نوع سیاست هم از مصادیق سرنا زدن از سر گشاد است.«
سازندگی نوشت: »در این حالت راه و رسم مناسب رسیدگی به گروه اقلیت فروماندگان هم کمک درآمدی خواهد بود 

نه مجانی کردن نهایتاً پر ضایعه و پر هزینه.«
دستاوردسازی عجیب؛ پالایشگاه ستاره خلیج فارس 

نتیجه مدیریت زنگنه است!
اکبر ترکان، در یادداشتی در روزنامه آرمان با عنوان »عملکرد مثبت زنگنه در وزارت نفت« نوشت: »آقای بیژن زنگنه 
حرفه ای ترین وزیر دولت اســت و بیش از همه به کارهایش مســلط است و کارهایی که کرده همه منطق فنی و حرفه ای 
دارد... در مورد کارکرد وزیر در وزارت نفت اساساً آقای زنگنه شخص کاردانی است که به کار خود مسلط است. آقای زنگنه 
شاه سلطان  حسینی مدیریت نکرده و در همه کارهایی که در وزارت نفت انجام شده خودش مداخله داشته و به مسائل این 

وزارتخانه اشراف دارد. لذا حضور شخصیتی چون آقای زنگنه در بدنه دولت و وزارت نفت برای مردم مفید است.«
ترکان در ادامه نوشــت: »کارکرد دوم آقای زنگنه پالایشگاه ستاره خلیج فارس است که شروع اش در زمان دولت اول 
و اتمام آن نیز در دولت دوم آقای روحانی است. این کار بزرگی است که باید دیده شود. پالایشگاهی در کنار خلیج فارس 
ساخته و در کنار آب خط لوله ای از عسلویه به بندرعباس کشیده که میعانات گازی پارس جنوبی را به آنجا آورده و پالایش 
کند. موقعیت بندرعباس نیز به گونه ای است که خط لوله سراسری به مرکز و جغرافیای کشور دارد و همچنین بزرگ ترین 

انبار نفت را دارد و در حال حاضر سوخت کشور را از آنجا تأمین می کند.«
برخلاف ادعای ترکان، بیژن زنگنه یکی از ضعیف ترین وزرای دولت روحانی اســت. زنگنه از جمله کســانی است که 
همواره معتقد بود که واردات بنزین و گازوئیل اقتصادی تر از تولید آن در داخل است! و ساخت پالایشگاه به صرفه نیست! 
به همین دلیل پروژه پالایشگاه ستاره خلیج فارس مورد بی مهری دولت قرار گرفت. لازم به ذکر است که واردات بنزین به 

کشور در دولت یازدهم ۶ برابر شد!
پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس با تلاش جهادی قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء ســاخته شد. قرارگاه سازندگی سپاه 
پاسداران ساخت این پالایشگاه را در اوج تحریم ها در دولت نهم شروع کرد و در خرداد ۹۸، علی رغم کم توجهی دولت، آن 

را به سرانجام رساند.
زنگنه قراردادهای خســارت باری همچون کرســنت و توتال را در کارنامه غیرقابل دفاع خود ثبت کرده است. ترکان 
پیش از این در اظهارنظری تأمل برانگیز با توهین و تحقیر مردم ایران گفته بود ما ایرانی ها قدرت رقابت در هیچ صنعتی 

جز آبگوشت بزباش و قرمه سبزی را نداریم!
زنگنه نیز دقیقاً با همین رویکرد غلط با ساخت پالایشگاه و بهره مندی از استعدادهای عظیم داخل و اعتماد به جوانان 

ایرانی مخالف بود.
تا ترامپ رأی نیاورده، پالس های مثبتی صادر کنیم!

روزنامه زنجیره ای اعتماد در گفت وگو با یکی از محکومین فتنه ۸۸ به نقل از وی نوشت: »یکی از شعارهای آقای روحانی 
در تمامی گردهمایی انتخاباتی سال ۹2 در سراسر کشور، بحث رفع حصر بود.«

در ادامه این مطلب آمده است: »کشور و جامعه در شرایط سختی قرار دارد و اگر اقدامی نشود هر لحظه بیشتر به نقطه 
ابربحران نزدیک می شویم. حال آنکه عبور از این اوضاع، بدون آنکه جلوی دشمنان خارجی زانو بزنیم، طبیعتاً نیازمند اتحاد 
ملی و انسجام داخلی و البته استفاده از تمامی ظرفیت هاست و بنابراین به نظر می رسد حل این موضوع همچنان محل بحث 
است و هنوز هم ضرورت دارد. به هر حال اگر ترامپ رأی بیاورد، بعید نیست به سمت تغییرات بنیادی در ایران حرکت کنند 
و ما داخل کشور لازم است کمربندها را سفت تر ببندیم و حاکمیت هم باید با اعلام عفو عمومی زندانیان سیاسی و تغییر 

روش با امثال نسرین ستوده ها و نرگس محمدی ها و دیگران، پالس های مثبتی صادر کند«.
گرفتن سفارت آمریکا؛ ماحصل افکار کودک ۵ ساله

روزنامه شرق در مصاحبه با فیض الله عرب سرخی از فعالان سیاسی اصلاح طلب به نقل از وی نوشت: »واقعیت ماجرا 
این اســت که ما در حکومت داری کم تجربه بودیم و اگر متجرب بودیم شــاید مسیری را می رفتیم که عراق این جنگ را 

تحمیل نکند یا جنگ زودتر پایان یابد...«
این ادعا که اگر تجربه داشتیم کاری می کردیم که جنگ تحمیلی آغاز نشود به این معنی است که ایران در شروع جنگ 

نقشی داشته است! حال آنکه طبق نقشه ای از پیش تعیین شده و با حمایت آمریکا صدام به ایران تجاوز کرد.
در ادامه این نوشــتار می خوانیم: »برای مثال برخی افراد ماجرای ســفارت آمریکا را امروز چنان قضاوت می کنند 
که گویی شــرایط سال ۵۸، شرایط امروز بوده است. نمی توان تاریخ را بدون درنظرگرفتن شرایط همان زمان تحلیل و 
قضاوت کرد. برای اینکه ببینید شرایط تا چه حد تغییر کرده باید بدانید که در آبان ۵۸ همه نیروهای سیاسی از چپ 
و راست از این حرکت حمایت کردند و مردم 2۴ ساعت پشت دیوارهای سفارت حضور داشتند. فضای جامعه با فضای 
امروز بسیار متفاوت بود. به حاکمیتی ]رژیم پهلوی[ که 2۵ سال با یک کودتای خارجی بر سر کار بود، پایان داده شده 

بود و جامعه علیه آمریکا بود.«
برجام بسیاری از مشکلات را حل کرد

سپس عرب سرخی مدعی شده: »البته دانشجوها سفارت را برای ۴۴۴ روز نگرفتند و تصور می شد ۴۸ ساعت بعد مسئله 
حل شود اما کار از دست دانشجویان خارج شد. قضاوت آن روزها مثل این است که بگویید ای کاش یک کودک پنج ساله 
به اندازه یک انسان ۴0 ساله بفهمد. درکی که امروز از مسائل هست آن موقع وجود نداشت، بنابراین حتماً اگر تجربه امروز 
وجود داشت خیلی از وقایع اتفاق نمی افتاد. الان در نظر بگیرید قرارداد مهمی مثل برجام امضا شده و بسیاری از مشکلات 
را از کشور دور کرده  اما خیلی ها به آن فحش می دهند. یعنی امروز بعد از این حجم تجربه نیز پدیده ای مانند برجام در نظر 

عده ای صددرصد درست و در نظر عده ای دیگر کاملا ً اشتباه است.«
این فرد با ذکر مثال کودک پنج ساله و فرد چهل ساله تلویحاً می گوید موضوع سفارت آمریکا ماحصل فکر یک کودک 
پنج ساله است! همه اینها در حالی است که خود این فرد از کودتای آمریکایی که سبب تحمیل 2۵ ساله رژیم پهلوی شده 
یاد کرده و نیز اسناد بسیاری از جاسوسی های این سفارتخانه یا بهتر است بگوییم جاسوس خانه منتشر شده است. مانندن 

این جاسوسخانه می توانست چه بلاهایی بر سر مردم ایران آورد؟
اما برای سنجش حرف های عرب سرخی همین کافی است که او عنوان کرده برجام بسیاری از مشکلات کشور را حل 

کرده است!! یکی از آن مشکلات حتماً قیمت دلار بوده که به بالای 20 هزارتومان هم رسید.
شرایط کشور گواهی می دهد مسئله اقتصاد ایران

 سوء مدیریت است
سعید لیلاز دیروز در روزنامه دولتی ایران نوشت: »نقشه راه فصل هشتم دولت آقای روحانی باید چندین هدف را دنبال 
کند که دو بخش مهم آن کاهش نرخ تورم و افزایش هزینه های عمرانی از منابع دولتی است. دو بخشی که با خود تولید و 
 اشتغال و ثبات  نسبی اقتصاد را به همراه خواهد داشت. تجربه سه سال گذشته به ویژه یک سال اخیر با رونق بازار سرمایه 
نشــان داد که هرگاه دولت به مردم اعتماد کرد و کســری بودجه اش را از طریق مردمی سازی و نه خصوصی سازی جبران 
کرد، براحتی توانســت بر مصائب و مشــکلات اقتصادی فائق شود. با درک سیاست های بانک مرکزی برای مقابله با آثار و 
تبعات اقتصادی ویروس کرونا، بر این باورم که در این یک سال پایانی نیز دولت به این نوع نگاه و مردمی سازی اقتصاد نیاز 
دارد و ماهانه می تواند از طریق انتشار اوراق قرضه و فروش سهام شرکت های دولتی بین 7 هزار میلیارد تومان تا ۱0 هزار 
میلیارد تومان منابع مالی مردمی به دست بیاورد. منابعی که اتفاقاً با جمع کردن نقدینگی موجود در جامعه ضد تورم است 

و با تدابیری ویژه می تواند زمینه ساز  اشتغال و بهبود معیشت مردم نیز باشد.«
عضو مرکزیت حزب کارگزاران آورده است: »آمریکا تمام تمهیداتی که برای اعمال فشار بر اقتصاد ایران می توانست 
بیندیشد، به کار بسته و همانطور که پیش از این نیز به آن  اشاره کرده ام، شرایط موجود نشان می دهد که تحریم ها مسئله 
اصلی نبوده و با وجود این شرایط سخت هنوز راهکارهایی وجود دارد که می توان از این وضعیت دشوار عبور کرد. مسئله 
اقتصاد ایران سوء مدیریت بوده و شرایط کنونی گواه آن است. اگرچه ویروس کرونا تا اندازه ای برنامه های دولت را برهم زد 
اما از تیرماه دوباره شرایط بهبود یافت و دولت از این ماه مجدداً بر شرایط غلبه کرد و اکنون لازم است در حدود 3۶0 روز 
باقیمانده با ثبات سازی اقتصاد در دستور کار قرار بگیرد. لذا مأموریت 3۶0 روزه دولت آقای روحانی ایجاد ثبات از طریق 

مردمی سازی اقتصاد است.«

ایستادگی جریان تحریف
مقابل ساماندهی پیام رسان ها

معصومه نصیری
درد را از هر طرف بخوانیم درد اســت. درد اینجاست که سال ها از فرمان 
راه اندازی شــبکه ملی اطلاعات گذشــته و هنوز اندرخم یک کوچه ایم و درد 
عمیق تر اینکه همواره تا از ســاماندهی فضای مجازی ســخن به میان می آید 
گویی وارد محدوده نفوذ شــده باشیم، با جوسازی رسانه ای و قرار دادن افکار 
عمومی در برابر یک ضرورت حتمی مواجه می شویم. موضوعی که در صورت 
تحقق هم، ما را در انتهای لیســت اقدام کنندگان قرار می هد. همان هایی که 
شــبکه ملی اطلاعات را در قیاسی نادرست تبدیل شدن ایران به کره شمالی 
تعبیــر کردند و آدرس و اطلاعات غلط به مردم دادند تا هر زمان نام این مهم 
به گوش می رسد ناخودآگاه واکنش برانگیز باشد، همان ها امروز با ایجاد کانال 
انحرافی و به کارگیری توان رسانه ای سعی در تحریک افکار عمومی به مقابله با 
طرح »صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی و ساماندهی پیام رسان های 
اجتماعی« دارند. این جریان تحریف با طرح گزاره های از اساس پر اشکال، پاره 
حقیقت گویی، برجسته سازی برخی واژگان و عدم پرداخت به نکات مهم طرح 
سعی در مهندسی افکار عمومی برای مقابله با طرح و به نتیجه نرسیدن آن و 

اساساً ساماندهی فضای افسارگسیخته مجازی دارند.
این موضوع از همان ابتدای کار و با سانسور نام صحیح طرح و تنها اشاره به 
ساماندهی پیام رسان های اجتماعی پیگیری شده است. عنوان این طرح »صیانت 
از حقوق کاربران در فضای مجازی و ساماندهی پیام رسان های اجتماعی« است. 
دو واژه صیانت و ساماندهی نیز در روانشناسی زبان دارای بار معنای مثبت هستند 
و اینکه عده ای حتی ساماندهی را با عنوان انسداد پیگیری می کنند خود نشان 
می دهد می توان در هزاره سوم و عصر انبوه رسانه زیست و این چنین در گرداب 

دروغ و سانسور گیر افتاد و مقهور پروپاگاندای رسانه ای شد. 
اما جریان تحریف چگونه مقابل ساماندهی پیام رسان ها ایستاده است؟ اگر 
از آدرس غلط دادن موضوع »ساماندهی« به »فیلترینگ« که پیش از این اشاره 
شد عبور کنیم، با قلب واقعیت درباره بندها و تبصره های گوناگون طرح مواجه 
هستیم. یکی از موضوعات تأکید بیش از اندازه بر موضوع تعطیلی پیام رسان های 
خارجی است. موضوعی که در طرح این گونه عنوان شده است: »عرضه و ارائه 
خدمات پیام رسان های اجتماعی »داخلی« و »خارجی« در کشور مستلزم ثبت 
پنجره واحد و رعایت قوانین کشــور و مشروط به تأیید هیئت نظارت خواهد 
بود و این امر هم مستلزم تعیین شرکتی ایرانی به عنوان نماینده قانونی است.«

منتقدان امروز این ماده، همان هایی هستند که چندی پیش وقتی دولت 
اندونزی از تصمیم خود برای مســدود کردن تلگــرام خبر داد و بنیان گذار و 
مدیرعامل شبکه اجتماعی تلگرام با انتشار بیانیه ای اعلام کرد که این شرکت 
خواسته های اندونزی برای فیلتر شماری از کانال ها را پذیرفته و کانال مستقیمی 
را نیز بــرای گزارش کانال های موردنظر دولت اندونزی ایجاد کرده اســت تا 
جاکارتا از تصمیم خود برای مسدود کردن تلگرام منصرف شود، از آن تعریف 

و تمجید کردند. 
همان زمان مدیرعامل تلگرام گفته بود: مقام های این وزارتخانه فهرستی از 
کانال های عمومی تلگرام با محتوای مرتبط با موارد تروریستی را برای ما ایمیل 
کرده بودند و ما نتوانستیم به سرعت آنها را بررسی کنیم و بعد می گوید ما تمامی 
کانال های مرتبط با مسائل تروریستی که وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
اندونزی گزارش کرده بود را فیلتر کردیم و... این یعنی نمی توان بدون پذیرش 

قوانین و قواعد کشوری، در آن آزادانه فعالیت کرد.
نکته دیگر اینکه همین جریان با اســتناد ناقص به ماده 7 فصل سوم این 
طرح به افکار عمومی القا می کنند که این ماده اجازه تفتیش و دسترســی به 
محتویات پیام رسان ها را فراهم می کند بدون اینکه مصادیق آن را بازگو کنند. 
بند سوم ماده هفت این طرح می گوید، ضابطان قضایی در هفت مورد یعنی در 
»جرائم علیه امنیت داخلی و خارجی«، »تهدید به قتل و ضرب وجرح«، »تجاوز 
به عنف و یا اکراه و یا به طور سازمان یافته«، محاربه، افساد فی الارض و در حکم 
آن«، »ســاخت، تولید، وارد کردن، توزیــع و ترویج مواد مخدر و روانگردان«، 
»کلاهبرداری و اخاذی« و »شروع به جرایم فوق یا معاونت در آن ها« آن هم در 

صورت وجود شاکی خصوصی یا حکم قضایی می توانند اقدام کنند.
و مهم تر اینکه این عناوین در تمام دنیا جرم انگاشته شده و مرتکبان براساس 
قوانین مصوب، مجازات می شوند. اینکه عده ای بدون ذکر مصادیق در پی ایجاد 
دلهره و هراس در افکار عمومی برای بالا بردن هزینه ســاماندهی پیام رسان ها 

هستند موضوعی است قابل تأمل و تأسف آور.
یا همان گونه که پیش از این نیز بحث ضربه به کسب وکارها با فیلترینگ 
تلگرام را مطرح کرده بودند، امروز نیز ماده ۱2 این طرح را با کلیدواژه »ناامنی 
معیشتی« و »ضربه به اقتصاد کسب وکارها« مطرح و پیگیری می کنند درحالی که 
این ماده برای نخستین بار می گوید »بانک مرکزی موظف است جهت سهولت 
گردش مالی، کاربردی شدن و کمک به چرخه اقتصادی پیام رسان های داخلی 
اثر گذار، مجوز ارائه خدمات از قبیل پرداخت الکترونیکی را براساس سیاست های 
شورای پول و اعتبار به پیام رسان های داخلی ارائه نماید و...همچنین بانک مرکزی 
موظف است امکان پرداخت برخط را برای کسب وکارهای مبتنی بر پیام رسان های 

اجتماعی اثرگذار داخلی فراهم کند.«
در بخش حمایت های طرح نیز آمده است: »قیمت پهنای باند داخلی در نظام 
قیمت گذاری در هر حال باید حداکثر یک سوم قیمت پهنای باند بین الملل باشد 
و...«. اما دلواپسان از ساماندهی پیام رسان ها در مغالطات پرکاربرد این روزهای خود، 
قرار دادن فعالان اقتصادی و کسب وکارها در مقابل چنین تصمیمی را با تحریک 

احساسات مخاطبان و طرح روایت وضعیت ناپایدار معیشتی پیگیری می کنند. 
علاوه بر این، منتقدان موضوع فیلترشکن ها که مندرج در ماده ۱۶ این طرح است 
را مورد نقد قرار می دهند، اما فراموش کرده اند که با نگاهی به راهبردهای جنگ نرم 
آمریکا و در گزارش اوباما به کنگره و سنا در جایی که از تصویب بودجه ۵۵ میلیون 
دلاری برای جنگ نرم علیه ایران سخن به میان آمده است، حمایت از قراردادهای 
تولید فیلترشکن و تولید نرم افزارهای جدید یکی از بندهای مهم مورد اشاره است. 
از موج هجمه های گوناگون پیرامون این طرح عبور کنیم، آنچه محل تردید 
نیست ضرورت ساماندهی این فضا و صیانت از مخاطبان است. ما موظف به دیدن 
و بیان حقایق هستیم. نگاهی به تجربه زیسته سایر کشورها نشان می دهد هیچ 
کشوری همچون ما رها و تسلیم در برابر فضای مجازی نبوده است. در بخش 
دوم این یادداشت، نگاهی خواهیم داشت به آنچه سایر کشورها برای صیانت از 
مخاطبان و تمامیت فکری افکار عمومی شان در قالب ساماندهی و قانونمندی 

این فضا انجام داده اند.

درمکتب امام

پیشبرد نهضت حسین)ع( با خطبه های حضرت سجاد)ع(
سیدالشهدا و اصحاب او و اهل بیت او آموختند تکلیف را: فداکاری 
در میدان، تبلیغ در خارج میدان. همان مقداری که فداکاری حضرت 
ارزش پیش خدای تبارک و تعالی دارد و در پیشبرد نهضت حسین)ع( 
کمک کرده اســت، خطبه های حضرت سجاد و حضرت زینب هم به 
همان مقدار یا قریب آن مقدار تأثیر داشــته است. آنها به ما فهماندند 
که در مقابل جائر، در مقابل حکومت جور، نباید زن ها بترسند و نباید 

مردها بترسند.
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نکاتی درباره ضرورت ساماندهی فضای مجازی- قسمت اول

»حج که امری واجب است به خاطر کرونا تعطیل 
شــد؛ عزاداری محرم که مســتحب است و جای خود 
دارد...«؛ »در نماز که یکی از واجبات مؤکّد اســت اگر 
احتمال خطر باشــد می توان نماز را رها کرد، عزاداری 
بر امام حسین که یک مستحب است و به هر احتمال 

خطری به راحتی می توان ترکش کرد...«
این دو نمونه نظر، گوشــه ای از مباحثی است که 
اگرچه از پیش از این هم مطرح بوده  اما پیشاپیشِ محرم 
امسال به خاطر پیشامد کرونا به گستردگی بیشتری، 
منتشــر شــده و حتی پایش به رسانه های رسمی هم 

کشانده شده است. 
این نوشــتار در مقام بررسی تصمیمی که در باب 
اجتماعات عزاداری گرفته شــد یا باید گرفته می شد، 
نیست؛ بلکه در صدد بررسی اهمیت موضوعی است که 
در باب آن اظهار نظر و تصمیم گیری می شود؛ تا تصمیم 

و نظر صواب را دریابیم و خطا نرویم.
این نظرات و شبهات را می شود در قالب یک سؤال 
خلاصــه کرد که آیا هر واجبــی در مقامی برتر از امور 
مستحبی قرار دارد؟ به عنوان مثال آیا جواب سلام به 
عنوان یک امر واجب بر مواسات و دستگیری از گرفتاران 

به عنوان یک مستحب - که این روزها به صورت گسترده 
در کشور ما و بین ملل مسلمان رایج شده- برتری داشته 
و جواب سلام به خاطر وجوبش، اثر و ارزش بیشتری از 

مواساتِ مستحب دارد؟
پاسخ اینکه هرچه که واجب شرعی شد بدین معنا 
نیســت که از حیث اثر و ارزش لزوما در جایگاه برتری 
از هر مستحب قرار می گیرد و هرچه که مستحب شد 
قطعا ارزشی کمتر از همه واجبات خواهد داشت. واجب 
آن امری است که خداوند حکیم راضی به ترکش نشده 
و مصلحت را در الزام آن دیده و مســتحب، امری است 
که خدا مصلحت دیده که در انجامش الزامی ایجاد نکند 
و مکلفین را مخیر در انجام و ترکش کند؛ اما این بدین 
معنا نیست که به طور کل، هرچه در دین مبین اسلام 
الزامی نداشته و تنها توصیه شده، ارزش و اثرش از هر 
امر واجبِ لازم الاجرائی کمتر باشد. اثرات اجتماعی یک 
کار و ارزش بوجــود آمدة به تبع آن، لزوما ارتباطی به 
الزام شرعی اش ندارد. همچنانکه کم ارزش تر بودن برخی 
از واجبات از برخی مستحبات، به منزله جواز ترک آن 

واجب نیست.
عزاداری بر حســین بن علی )ع( نیز به عنوان یک 

مســتحب، صرفا به هدف عزاداری و تنها به جهت بعد 
معنویِ شــخصی آن نبوده که بالاتر از آن، برای احیای 
دین و احیای امر ولایت و عبودیت می باشد. از آنجا که 
سیدالشهداء برای احیای دین و سنت رسول خدا قیام 
کرد ادامه این مســیر و زنده نگه داشتن آن نیز احیای 
اساس دین خواهد بود. در حادثه عاشورا آنچه که به مذبح 
رفت امامت و ولایت به عنوان یکی از اصول دین بوده؛ 
و حال عزاداری بر سیدالشهداء یادآوری و جریان سازی 
اصول دین و اساس مذهب می باشد. بنابراین اگرچه در 
عزاداری بر سیدالشهداء وجوب و الزامی از طرف خدای 
متعال مطرح نگشته اما این عمل مستحب از حیث اثر و 
ارزش، قوام بخش اساس دین و همه واجبات دینی است. 
از همین روست که امام صادق به یکی از دوستان 
خود فرمودند به خدائی که جز او خدائی نیست قسم، 
اگر قبر اباعبدالله الحسین )ع( را زیارت کنی از هر چه 

که داری برتر است. امام در پاسخ به تعجب آن شخص 
از این همه فضل فرمودند به خدا قســم اگر از فضیلت 
زیارت و فضیلت بارگاه حسین بن علی )ع( برایتان بگویم 
به طور کل حج را رها خواهید کرد و هیچ یک از شما 

حج به جا نخواهد آورد.)۱(
اینکه زیارت سیدالشــهداء به عنوان یک مستحب 
می تواند فضل و ارزشــی بیشتر از حج به عنوان یکی از 
فروعات دین داشته باشد به همین خاطر است که برپائی 
حج، برپاداشــتن یکی از واجبات؛ و برپائی و احیای راه 
سیدالشهداء، زنده نگه داشتن اساس دین و حیات بخشی 
به راهی اســت که حضرت، همه هستی خود و اهل و 

اصحابش را فدای آن کرد.
این همان سرّ تاکیدات پرتکرار امام راحل؛ آن عالم 
به اسلام سیاسی است که می فرمودند: »خدای عالم... 
ثواب های بســیار برای عزاداران او     مقرر کرد تا مردم 

را بیدار نگه دارند و نگذارند اســاس کربلا که پایه اش 
بر     بنیان کندن پایه های ظلم و جور و ســوق مردم به 
توحید و معدلت بود کهنه     شود... وگرنه با سرعت برق 
زحمت های حسین بن     علی )ع( را هم پایمال می کردند 
که به پایمال کردن آن، زحمت های پیغمبر اســلام     و 
کوشش هایی که برای تأسیس اساس تشیع کرده بود 
بکلی پایمال می شد...)2(. حق پیروز است. منتها ما رمز 
پیروزی را باید پیدا بکنیم  . ..یکی از رمزهای بزرگی که 
بالاترین رمز اســت، قضیۀ     سیدالشهداست... باید این 
رمز را حفظ بکنیم. این مجالســی که در طول     تاریخ 
برپا بوده اســت و با دستور ائمه - علیهم السلام - این 

مجالس بوده     است...)3(«
حاصــل اینکه فــارغ از مانعــی مقطعی همچون 
ویروس کرونا، باید دید آیا می توان در مورد عزاداری بر 
سیدالشهداء مسیر ساده انگاری و حقیر پنداری را پیشه 
کرد و در تقابل احتمالی آن با یک خطر، اولین و تنها ترین 

راهکار را حذف اجتماعات عزا دید؟!
_____________________

۱: کامل الزیارات؛ ص2۶۶
2: کشف اسرار؛ ص ۱7۴

3: صحیفه امام خمینی؛ جلد ۱۱؛ ص ۹7

ورای واجب ها...
محمدابراهیم باغبان

عضو هیئت رئیسه مجلس با  اشاره به ارائه 
طرح ســاماندهی پیام رسان های اجتماعی 
گفت: با بی بندوباری در فضای مجازی مخالف 
هســتیم ولی عده ای با انتقاد به این طرح به 
دنبال تخریب مجلس هستند در حالی که ما 

از اقتصاد دیجیتال حمایت می کنیم.
احمد امیرآبادی، نماینده مردم قم در گفت وگو با 
خبرگزاری فارس اظهار داشت: تعدادی از نمایندگان 
طرح ساماندهی پیام رسان ها را مطرح کرده و قطعاً 
برای کار کارشناسی بیشتر به کمیسیون فرهنگی 
ارجاع خواهد شــد و قرار است از نظرات تخصصی 

مرکز پژوهش های مجلس هم استفاده کنیم.
عضو هیئت رئیســه مجلس گفت: نمایندگان 
مجلس قطعاً با انسداد شبکه های اجتماعی که مربوط 
به کسب و کار، اقتصاد دیجیتال و شغل تعدادی از 
مردم اســت و خیلی از  اشتغال های موجود در این 
فضا سالم است مخالف هستند اما متأسفانه شاهد آن 

هستیم که در برخی از شبکه های اجتماعی خارجی 
فعال در کشورمان مواد مخدر خرید و فروش می شود  
و چون نظارتی در آنجا نبوده و نیست اقدامات تجاوز 

به عنف و... را هم ترویج می کنند.
امیرآبــادی فراهانی گفت: طرح ســاماندهی 
پیام رسان  ها و شبکه های اجتماعی به صورت عادی 
در مجلس اعلام وصول خواهد شد و اولویت مجلس 
نیست. ضمن اینکه قطعاً در مجلس شورای اسلامی 
نماینــدگان مخالف و موافق نظرات خود را در این 
باره بیان خواهند کرد. همچنین رأی گیری ابتدایی 
در این باره در کمیســیون فرهنگی و سپس مرکز 
پژوهش های مجلس کار کارشناســی در این باره 
انجــام خواهد داد و امــکان دارد خیلی از بندهای 
این طرح حذف شده و یا تعدادی بند به آن اضافه 
شده سپس در صحن علنی مطرح و درباره کلیات 
آن رأی گیری شــده و در نهایت نمایندگان درباره 

جزئیات آن بحث کنند.

وی افزود: برخی از ایرادات موجود در بندهای 
طرح  ساماندهی پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی 
مغایر قانون اساسی است که شورای نگهبان در این 

باره تصمیم گیری خواهد کرد.
عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: اینکه عده ای 
یک طرح را از بین چند ۱0 طرح بزرگنمایی کنند 
و ســلبریتی ها و برخی فعــالان در فضای مجازی 
به دنبال تضعیف مجلس یازدهم باشــند و به نفع 
خود مظلوم نمایی کنند قابل قبول نیســت و ظلم 

به مجلس است.
وی افــزود: نمایندگان مردم در مجلس وکیل 
مردم هســتند و اجازه نخواهند داد به کسب و کار 
آنها در فضای مجازی لطمه وارد شــده و منجر به 
آسیب به اقتصاد دیجیتال و تضعیف دولت الکترونیک 
شود و بر همین اساس مجلس وظیفه خود می داند 
از فعالان این عرصه حمایت کند اما با بی بندوباری 

در فضای مجازی مخالف هستیم.

عضو هیئت رئیسه مجلس گفت: همانگونه که 
فضای حقیقی نیازمند قانون است فضای مجازی 
هم به قوانینی نیاز دارد ولی اظهارات بیان شــده 
در این موضوع از ســوی منتقدین برای تخریب 

مجلس است. 
امیرآبــادی فراهانی اظهار داشــت: اگر طرح 
ساماندهی پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی ایرادی 
داشته باشد در مجلس بررسی شده و اصلاح خواهد 
شــد لذا منتقدین نباید آن را قانون تلقی کرده و 

مجلس یازدهم را مورد تخریب قرار دهند.
امیرآبادی فراهانی اظهار داشت: مجلس یازدهم 
چندین طرح اقتصادی داشته است اما سلبریتی و 
فعالان فضای مجازی در این باره اظهارنظری نکردند. 
حتی نمایندگان بارها مصوباتی درباره بازار سرمایه و 
معیشت و مسائل مانند بنزین، خانه و... داشته اند که 
با اجرای دقیق آن کمک فراوانی به اقشار آسیب پذیر 

جامعه خواهد شد.

سرویس اجتماعی- 
برخی واگذاری های پرُحاشیه و خسارت بار 
بنگاه های اقتصادی دولتی به بخش خصوصی 
طی سال های اخیر باعث شده است که قوه 

قضائیه با جدیت به این موضوع  ورود کند.
واگذاری شرکت ها و بنگاه های اقتصادی دولتی 
موضوعی قانونی و مبتنی بر اصل ۴۴ قانون اساسی 
بــرای کاهش تصدی گری دولــت و فراهم نمودن 
زمینه ورود بخش خصوصی برای ســرمایه گذاری 
و برعهده گرفتن ســهم بیشــتری از تولید و رونق 
اقتصادی است، اما در سال های اخیر انحراف از مسیر 
صحیح و زیر پا گذاشــتن روال قانونی و بی توجهی 
به اهلیت خریــداران، آفت بزرگی بر دامن اقتصاد 
کشور انداخته است و نه تنها باری از دوش اقتصاد 
پرُمشــکل ما بر نداشــته که بار سنگینی از توقف 
تولید، بیکاری، ضایع شدن سرمایه های گران قیمت 
متعلق به مردم و حواشی و مشکلات متعدد دیگر را 

در پی داشته است.
نمونه های زیــادی از چنگ اندازی برخی افراد 
از طریــق اعمال نفــوذ یا دور زدن تشــریفات و 
سازوکارهای قانونی خصوصی سازی به سرمایه های 
ارزشمند این کشور از جمله بزرگ ترین شرکت ها 
و بنگاه های اقتصادی ســودده در سال های اخیر را 
می توان برشــمرد که نان ایــن فرصت طلبان را به 
قیمت از مدار خارج شدن این شرکت ها و کارخانه ها 
و آجر شدن نان کارگران آنها به درون روغن فساد و 

زدوبند زده است.
واگذاری واحدهای ارزشمند اقتصادی به افراد 
فاقد اهلیت از طریق ارزان فروشی یا بر پایه آورده 
آنها از زدوبند با شبکه بانکی از نمونه های بارز فساد 
در خصوصی ســازی ها بوده است. در این مسیر 
افرادی بدون داشــتن سرمایه با اخذ غیرقانونی 
تســهیلات از بانک ها واحدهای واگذارشــده را 
خریده و از سوی دیگر نه تنها تسهیلات بانکی 
را تســویه نکرده اند بلکه صاحب صدها و هزاران 
میلیارد تومان سرمایه بادآورده یعنی واحدهای 
تولیدی این کشور شــده اند. واحدهایی که گاه 
ارزش زمین آن و نه دستگاه ها و تجهیزات یا ارزش 
برند آنها چند ده برابر ارزش قیمت  گذاری شده در 
خصوصی سازی ها بوده است. جالب آنکه برخی از 
این خریداران نااهل در زمان خرید این واحدهای 

تولیدی جزو بدهکاران کلان بانکی هم بوده اند.
بســیاری از این افراد که اساســاًً اهل تولید 
و فعالیت ســالم اقتصادی نیستند پس از مدتی 
چوب حراج به کارخانه زده و انبوهی از کارگران 
را اخراج می کنند و هزینه این کار خود و اعتراضات 
طبیعی کارگران مظلوم را نیز به پای نظام و کشور 

فاکتور می کنند.
اما در یکی دو ســال اخیر دستگاه قضایی 
جدی تر از قبل موضوع واگذاری شــرکت های 

دولتی را زیر ذره بین قرار داده است. 
مردادماه ســال قبل بود که خبر بازداشت 
رئیــس ســابق ســازمان  »پوری حســینی« 
خصوصی سازی پس از استعفای وی رسانه ای شد.

پیش از این یازدهم دی ماه سال ۹7 عباس 
جعفری دولت آبادی دادســتان وقت تهران در 
جمع خبرنگاران و در پاســخ به این ســؤال که 

برخــی مواردی کــه درباره تخلفــات در حوزه 
خصوصی سازی مطرح شده است گفته بود: »من 
در مورد سازمان خصوصی سازی این را بگویم که 
به زودی به این حوزه ورود می کنیم و بررسی های 

خودمان را آغاز می کنیم.«
پس از دادستان سابق تهران، قاضی سراج رئیس 
وقت سازمان بازرسی کل کشور نیز دومین فردی 
بود که درخصوص سازمان خصوصی سازی و برخی 

واگذاری ها گلایه کرد.
سراج 2۵ بهمن ســال ۹7 در اراک با  اشاره 
به تخلفات انجام شده در واگذارهای انجام شده 
به بخش خصوصی اظهار داشت: »اداره کل ویژه 
ســازمان بازرسی در زمینه خصوصی سازی ورود 
پیدا کرده و پرونده های ســنگینی هم تشکیل 
داده ایم. برای مثال در رابطه با دشــت مغان هم 
پرونده ای تشکیل شد، دشت مغان 27 هزار هکتار 
است، قانون مشخص کرده باید واگذاری به افراد 
دارای اهلیت و سابقه فعالیت در زمینه مرتبط و 
دارای مناعت مالی در آن زمینه باشند، فردی که 
این دشــت به آن واگذار شــد در زمان واگذاری 
یک هزار و 3۵0 میلیارد تومان به سیستم بانکی 

بدهکار بود.«
 تأکید رئیس قوه قضائیه

 بر اصلاح ساختار خصوصی سازی ها
رئیس قوه قضائیه نیز تاکنون بارها با  اشاره به 
مشکلات ناشی از برخی واگذاری ها بر لزوم ورود و 

برخورد با تخلفات در این حوزه تأکید کرده است.
آیت الله رئیســی اول مهرماه ۹۸ با  اشاره به 
مشکلات ناشــی از خصوصی ســازی در کشور 
و اعتراضــات کارگــران، گفته بود: »شــرکت ها 
و کارخانجــات زیادی در کشــور هســتند که 
خصوصی ســازی در آنهــا پیامدهایی داشــته و 
مشکلاتی را ایجاد کرده است. در بسیاری از این 
شــرکت ها ضوابط قانونی خصوصی سازی رعایت 
نشده اســت، کارخانه دچار رکود شده، کارگران 
بیکار شــده اند، کارگران حقــوق نگرفته اند، به 
اعتراضات توجهی نشده و نهایتا قوه قضائیه درگیر 
موضوع شده است. بر این اساس باید در ساختارها 
و رفتارها بازنگری و  اشکالات را رفع کرد تا شاهد 

بروز این مسائل نباشیم.«
وی دهــم آبــان ۹۸ نیز، با  اشــاره به موضوع 
خصوصی سازی در کشور گفت: »خصوصی سازی 
نیازمند اصلاح ســاختاری است که مجلس و سایر 

نهادها باید در این زمینه ورود کنند.«
رئیس دستگاه قضا 2۸ آبان سال گذشته نیز 
اظهار داشت: »متأسفانه مشکلات خصوصی سازی نه 
تنها به رونق تولید کمک نکرده بلکه در برخی موارد 
به کاهش یا توقف تولید، از بین رفتن ابزار تولید و 
بیکاری کارگران منجر شده است. الحمدلله فضا در 
این زمینه برگشــته و ما  اشکالات ساختاری را نیز 
در پرونده ها دنبــال می کنیم. امیدواریم دولت نیز 
موضوعات را به صورت جدی دنبال کند تا مشکلات 

خصوصی سازی حل شود.«
رئیسی، چهارم تیرماه امسال در گفت و گوی 
تلویزیونی با مردم به مناسبت هفته قوه قضائیه  
هم گفته بود: »بر اساس اصل ۴۴ قانون اساسی 
برای انجام خصوصی ســازی قانون خاص داریم 

که بخش هایی را که می توان به بخش خصوصی 
واگذار کرد، باید این کار صورت گیرد. متأسفانه 
در نحوه اقــدام، آنچنان که باید اقدام نشــد و 
مشــکلات جدی ایجاد کــرد. اولا افرادی که به 
آنها واگذاری انجام شــد، ملائت و توانایی کار و 
ثانیا آورده ای نداشــتند و آورده را از نظام بانکی 
گرفتند. به عنوان مثال در پرونده »حاج قربانعلی« 
که مربوط به ماشین سازی تبریز است، آمده بود 
که ایشان 2۵0 میلیون دلار از بانک می گیرد که 
آنجا را با نوع قیمت گذاری که محل  اشکال است، 
بخرد؛ اما دلار ها را در بازار آزاد می فروشــد. حالا 
فرض می کنیم به هر ترتیبی کارخانه را خرید و 
کارخانه به وی واگذار شد؛ آیا باید کارخانه را از کار 
بیندازد؟ آیا باید خط تولید تعطیل شود؟ کارگر ها 
بیکار شوند؟ قرار نبود این طور باشد. موضوع نسبت 
به برخی واگذاری های دیگر نیز همین طور است. 
در مورد واگذاری شرکت هفت تپه و برخی دیگر 
از شرکت ها هنوز با مشکلاتی مواجه هستیم. البته 
پرونده حاج قربانعلی رسیدگی شد و محکومیت 

گرفت.«
 وی افزود: »مسئله خصوصی سازی در دستور 
کار ما بود که در ســال گذشــته پیگیری کردیم. 
واگذاری ها یکسری  اشکالات ساختاری داشت که 
این  اشــکالات حل شــد. مثلا معلوم شد باید در 
هیئتی که مسئول واگذاری ها بود، تجدیدنظر شود 
که قانونگذار در آن تجدید نظر کرد. از طرف دیگر 
واگذاری هایی که انجام شده بود، خیلی از آنها پس 
گرفته شــد و مواردی هم وجود دارد که آنها را هم 

دنبال می کنیم که برگردند«.
رئیس قوه قضائیه خاطرنشان کرد: »در مورد 
خصوصی سازی در چارچوب اقداماتی که انجام شد، 
هم با سازمان خصوصی سازی و هم با موارد تخلفی 
که بود برخورد کردیم. حرف هایی زده شد که ما به 
آن حرف ها توجه نکردیم و فریاد هایی بلند شد که 
به آنها هم اعتنایی نشان ندادیم و بنا هم نداریم که 
به آنهــا توجه کنیم و بنا داریم که کار را منصفانه 
انجام دهیم. بحمدالله الان ساختاری که قرار است 
برای خصوصی سازی ها تصمیم بگیرد، خیلی با قبل 

متفاوت شده است.«
 مأموریت سازمان بازرسی

 برای تعیین تکلیف واگذاری های مسئله دار
 دیروز هم رئیس دستگاه قضا در جلسه شورای 
عالی قوه قضائیه، در واکنش به گزارش حجت الاسلام 
صادقی رئیس مرکز توسعه شورا های حل اختلاف 
دربــاره برخی واگذاری های مســئله دار بنگاه های 
دولتــی به بخــش خصوصی دســتور داد؛ ضمن 
تسریع در رسیدگی به پرونده رئیس سابق سازمان 
خصوصی سازی و مدیران متخلف برخی شرکت ها، 
ســازمان بازرســی موضوع تعییــن تکلیف نحوه 
واگذاری های مسئله دار و خلاف ضوابط و مقررات 
مانند شرکت های هفت تپه و پالایشگاه کرمانشاه را 
از سازمان خصوصی سازی و وزارتخانه های ذی ربط 

پیگیری کند.
 بررسی نحوه خصوصی سازی

در کنار برخورد با مدیران متخلف
رئیســی در ادامه این دستور گفت: در موضوع 
واگذاری ها باید دو نکته مورد توجه قرار گیرد؛ یک 

جنبه تخلف افرادی اســت که این واحد ها را مورد 
تملک قرار داده اند و دیگری بررسی نحوه واگذاری 
این واحدهاســت که آیا شــرایط مندرج در قانون 
برای واگذاری و صلاحیت افراد مورد توجه سازمان 
خصوصی سازی قرار گرفته یا نه؟ در واقع تمام قضیه 
فقط برخورد با مدیران متخلف نیست و باید نحوه 

واگذاری ها نیز مورد بررسی قرار گیرد.
 بانک ها در رونق

 واحد های تولیدی تملیکی تخلف کردند
وی همچنین با  اشاره به موضوع تعطیلی برخی 
کارگاه های تولیدی پــس از تملک بانک ها گفت: 
گزارشاتی که از استان ها به ما رسیده، حاکی از آن 
است که برخی واحد های تولیدی که به دلیل بدهی 
توسط بانک ها تملک شده اند، به تعطیلی کشیده 
شده اند که این خلاف وعده مدیران عامل بانک ها و 

تأکید رهبر معظم انقلاب است.
 همه موظف به اجرای عدالت هستند؛

قوه قضائیه بیشتر
رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: همه دستگاه ها و کارگزاران نظام وظیفه 
دارند برای احقاق حق و ابطال باطل تلاش کنند و 
دستگاه قضا در این میان بیش از همه وظیفه دارد تا 
با نظارت، بستر های فساد را از بین ببرد و با قضاوت 

عادلانه، با مفسدان برخورد نماید.
 اصلاح بستر های فسادزا

 مهم تر از برخورد با مفسدان است
رئیســی با تأکید بر لزوم شفاف سازی در همه 
بخش ها به ویژه در حوزه اقتصاد، حرکت به ســوی 
دولت الکترونیک، ایجاد سازوکار های اجرای عدالت 
و مقابلــه جدی با تبعیض تصریح کــرد: مبارزه و 
محاکمه بخشــی از فرایند سالم سازی نظام اداری 
اســت، اما اصلاح بستر های فســادزا و پیشگیری 

مهم تر از آنهاست.
 در اجرای عدالت توصیه

به تنهایی کارگشا نیست؛ باید اقدام کرد
وی اظهار داشــت: در اجــرای حق و عدالت و 
مبارزه با فساد توصیه به تنهایی اثرگذار نیست که 
فقط بخواهیم باید ها و نباید ها را تبیین کنیم و آنچه 
مهم ترین عامل کاهش جرم و فساد و تخلف می شود، 

پیگیری و اقدام و عمل به موقع و دقیق است.
 ذات نظام اسلامی 

پاک و ضد فساد است
رئیس دســتگاه قضا با تأکید بــر اینکه ذات 
حکومت اسلامی و نظام ما پاک و ضد فساد است، 
ادامه داد: هر کجا فساد لانه کند، نظام با آن مقابله 
خواهد کرد و هیچ دســتگاه و کارگزاری نمی تواند 

بپذیرد که فساد در جامعه و سیستم اداری باشد.
 امید مردم 

به اصلاح رویه غلط خصوصی سازی ها
گفتنی اســت، با دســتور دیروز رئیس قوه 
قضائیه برای پیگیری واگذاری های مسئله دار باید 
امیدوار بود در کنار برخورد جدی دســتگاه قضا 
با مفسدان اقتصادی که باعث ایجاد امید در بین 
مردم شده است، قصه پرُغصه واگذاری ها نیز از 
شرایط نامطلوب سال های گذشته خارج شده و با 
قانونمداری و توجه بیشتر دولت از حقوق ارزشمند 

مردم صیانت شود.

در ادامه برخورد با ساختار غلط خصوصی سازی ها صادر شد

دستور رئیس قوه قضائیه
برای تعیین تکلیف واگذاری های مسئله دار

امیرآبادی:

با هدف تخریب مجلس یازدهم
به طرح ساماندهی پیام  رسان  ها حمله می شود

نایب رئیس مجلس می گوید: طرح اصلاح 
قانون انتخابات ریاست جمهوری با همکاری 
شورای نگهبان تدوین شده و پس از رفع 
ایرادات احتمالی، احتمالاً آذرماه به دولت 

ابلاغ می شود.
ســید امیرحســین قاضی زاده، نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی از اصلاح قانون انتخابات 
ریاســت جمهوری با کمک مرکز پژوهش های 
شورای نگهبان خبر داد و گفت: روی این قانون 
یــک ماه کار شــده و الان به  صــورت طرح در 

کمیسیون شوراها و در حال بررسی است.

وی ادامه داد: در  این طرح  برای داوطلبان 
همچون  معیارهایی  ریاست جمهوری  انتخابات 
سن، مدرک تحصیلی و سابقه مدیریتی در نظر 

گرفته شده است.
قاضی زاده هاشــمی بیان کرد: بر اســاس 
این طــرح، هرکســی نمی توانــد در انتخابات 
ریاست جمهوری ثبت نام کند و باید جزو مقامات 
سیاسی باشد؛ مثلا در سابقه خود استاندار باشد 
و بین ۴0 تا 70 سال سن داشته باشد و همچنین 

کاندیدا باید ایرانی الاصل باشد.
وی افــزود: بــر اســاس پیش بینی هــای 

انتخابــات  جدیــد  قانــون  صورت گرفتــه 
ریاســت جمهوری احتمالا تا آذرماه پس از رفع 
ایرادات احتمالی شورای نگهبان تصویب و برای 

اجرا به دولت ابلاغ خواهد شد.
وی همچنیــن از ایجاد یک قــرارگاه برای 
»تحول مجلس« خبر داد و تصریح کرد: در این 
قرارگاه رئیس مجلس یک نفر حقوقدان به عنوان 
نماینده خود انتخاب کرده است؛ رئیس کمیسیون 
تدوین آئین نامه داخلــی و برخی از حقوقدانان 
شــورای نگهبان و مرکز پژوهش های مجلس و 
برخی از اندیشــکده های خارج از مجلس طرف 

مشورت هستند تا آئین نامه مجلس اصلاح شود.
وی افــزود: هدف از این کار آســان کردن 
قانونگذاری در مجلس است، ضمن این که قصد 
داریم تا تعداد زیادی از قوانین کم کنیم و قصد 
داریم در بسته تنقیح به سمت جامع نویسی و در 

کنار آن مجمع نخبگانی درست کنیم.
نایب رئیس اول مجلس خاطرنشان کرد: در 
حوزه نظارت مجلس نیز سوال، استیضاح و تذکر را 
جزو قوانین داریم که بی فایده است؛ بر این اساس 
باید کاری کنیم که نظارت مجلس قدرت نفوذ 

داشته باشد و موجب بازدارندگی از فساد شود.

قاضی زاده، نایب رئیس مجلس خبر داد

تدوین طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست  جمهوری
 و راه اندازی یک قرارگاه برای تحول مجلس


